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بهروز افخمي:
 اگر جاي حاتمي كيا بودم

سريال »موسي كليم الله« را نمي ساختم!

بهروز افخمي با اشاره به توفيق فيلم »موسي كليم الله« 
بيان كرد كه ساخت س�ريال، پروژه اي بزرگ و ترسناك 
است و اگر به جاي حاتمي كيا بود، چنين كاري نمي كرد. 
  بهروز افخمي درباره فيلم هاي مورد نظرش در جشنواره فيلم 
فجر در گفت وگو با مهر اظهار داشت: فيلم »موسي كليم الله« 
يك فيلم كامل است. اين فيلم، اثري سرو ته دار و درست است 

كه قابليت اكران دارد. 
وي اضافه كرد: احتمالاً اين فيل��م در اكران موفق و پرفروش 
خواهد شد، چراكه در همين نمايش محدودي كه در جشنواره 
داشت، خانم ها واكنش هاي خوبي نسبت به آن نشان دادند و 
با آن درگير ش��دند.  افخمي درباره توليد سريال »موسي« و 
موفقيت آن نيز عنوان كرد: س��اخت سريال كاملًا بستگي به 
درك، دريافت و پرداخت ابراهيم حاتمي كيا دارد. او در مقابل 
يك كار بزرگ، چالشي و ترسناك قرار گرفته است؛ كاري كه 
من اگر جاي او بودم، انجام نمي دادم.  وي درباره اينكه چقدر 
چنين سريالي مي تواند موفقيت هاي سريال هاي تاريخي را در 
منطقه تكرار كند، گفت: مشخص نيست، اما اميدوارم سريال 
خوبي دربيايد، چون فيلمش خوب شده و درباره سريال هم 
كنجكاوي زيادي وجود دارد.  افخمي در ادامه يادآور شد: در 
عين حال بايد توجه داشت كه موفقيت در بين مردم با موفقيت 
به عنوان يك فيلمساز پخته كه مي تواند با موضوعات برخوردي 
شخصي داشته باشد، متفاوت است. ابراهيم حاتمي كيا در اين 
اثر، فيلمي شخصي درباره مادرانگي ساخته است. موضوع فيلم، 

ترس از به دنيا آمدن فرزند است كه در بين زنان شايع است، 
به ويژه زماني كه يك موجود برگزيده و انتخاب شده براي به 

دنيا آمدن باشد كه از طريق وحي مشخص مي شود. 
وي در بخش ديگر درباره كيفيت پايين كمدي هاي جشنواره 
تصريح كرد: با توجه به وضعيت كنوني سينماي ايران به نظر 
مي رسد كمدي هاي امسال از كيفيت مطلوبي برخوردار نيستند 
و پيش بيني مي شود كه فروش بالايي نداشته باشند. با اين حال 
ژانر كمدي همچنان نقش مهمي در سرپا نگه داشتن سينما ايفا 
مي كند. تهيه كنندگان نيز به اين موضوع واقف هستند و احتمالاً 
تلاش خواهند كرد با توليد آثار كمدي باكيفيت و با حضور افراد 
متخصص، رونق را به سينما بازگردانند.  وي درباره بخش ويژه 
جشنواره گفت: نكته قابل توجه اين است كه جشنواره امسال با 
نمايش هاي ويژه خود، جان تازه اي گرفته است. فيلم هايي مانند 
»پير پسر« با ايجاد هيجان، توانسته اند توجهات را به خود جلب 
كنند، در حالي كه فيلم هاي بخش مسابقه نتوانسته اند چنين 
تأثيري داشته باشند.  وي درباره اكران عمومي فيلمي مثل »پير 
پسر« بيان كرد: براي اكران عمومي اين فيلم ها چالش هايي 
وجود دارد. با توجه به مميزي و ميزان بالاي خشونت در اين 
آثار، احتمالاً با سانسور مواجه شوند. به نظر مي رسد كه اين نوع 
فيلم ها با سانسور، كيفيت خود را از دست مي دهند و ممكن 

است كارگردان در برابر آن مقاومت كند. 
افخمي اضافه كرد: در مورد خشونت در سينما بايد توجه داشت 
كه خشونت، جزو ذاتي سينماست و مخاطب براي تماشاي آن 
به سينما مي رود. سانسور خشونت، نه از نظر اخلاقي و نه از نظر 
شرعي، توجيهي ندارد. نمايش خش��ونت مي تواند باعث رهايي 
ذهني و تنبه مخاطب شود و هيچ پشتوانه معقولي براي ممنوعيت 
آن وجود ندارد.  وي در پايان درباره ديگر فيلم هاي جشنواره گفت: 
در مورد پديده جشنواره مي توان به فيلم »بچه مردم« اشاره كرد 
كه به شكلي غيرمنتظره و با تركيبي از فانتزي و داستان پردازي 
ايراني، اثري قابل توجه از آب درآمده و فيلمي روشن و اميدبخش 
است. از اين حيث اين فيلم نقطه مقابل فيلم »رها«ست كه اگرچه 

فيلمي سياه و تلخ است، اما سياه نما و سياسي نيست.

شعر فارسي امروز خالي از انديشه، حكمت و خلاقيت ادبي است

 كمت�ر از ۲ ه�زار اث�ر حداقل  ه�اي ش�عر فارس�ي 
انديش�ه،  از  خال�ي  ام�روز  داش�تند،  ش�عر  را 
حكم�ت،  خلاقي�ت ادب�ي و مس�ائل انس�اني اس�ت. 
 فريبا يوس��في، دبير علمي نوزدهمين دوره جشنواره شعر فجر 
در گفت وگو با تسنيم، از ارس��ال بيش از 2 هزار اثر به دبيرخانه 
اين دوره جش��نواره خبر داد و گفت:  در بخش��ي شعر كلاسيك 
هزار و 200 عنوان كتاب ، در بخش شعر نيمايي و نو 800 عنوان 
كتاب ، در بخش ترانه و شعر محاوره كمتر از 100 اثر و در بخش 
پژوهش شعر 300 عنوان كتاب مورد داوري قرار گرفت.   وي ادامه 
داد: بخش ش��عر كودك و نوجوان نيز از اين دوره به جايزه كتاب 
كودك و نوجوان ملحق شده و ديگر در جشنواره شعر فجر داوري 
نمي شود.  يوسفي با اشاره به ارزيابي كيفي خود از آثار اين دوره 
جشنواره گفت: اگر به لحاظ كيفي بخواهيم آثار اين دوره را بررسي 
كنيم، با دو رويكرد مي توان به آثار نگاه كرد، يكي اينكه سطح توقع 
و انتظار ما از آثار با توجه به روند سير شعر فارسي از گذشته تا امروز 
چگونه است؟ و آثار بر اساس س��ابقه شعر فارسي از چه كيفيتي 
برخوردار هستند و ديگر اينكه بر اساس شرايط موجود و با توجه به 
موقعيتي كه در آن قرار داريم، به بررسي آثار بپردازيم.  وي افزود: 
اگر بخواهيم بر اساس گزاره دوم يعني وضعيت موجود و موقعيتي 
كه در آن قرار داريم، به بررسي كيفي آثار بپردازيم، بايد بگويم كه 
از ميان 2 هزار اثري كه بررس��ي كرديم، تعداد آثار بسيار اندكي 
حتي حداقل ها را داشتند ، تعداد محدودي از آثار از سلامت زبان، 

 سلامت شعر و سلامت موسيقي برخوردار بودند،  بخشي از كتاب ها 
اين حداقل ها را هم ندارند، زبان سالم و وزن شعر، موسيقي شعر، 
 عناصر بنيادين شعر در بخش قابل ملاحظه اي از كتاب ها كه كم 
هم نيستند، مورد بي توجهي قرار گرفته اند،  البته اين تنها مختص 
شاعران نيست، بلكه از سوي ناش��ران نيز مورد بي توجهي واقع 

شده است. براي ناشر صرف چاپ كردن كتاب مهم است. 
يوسفي در ادامه ارزيابي خود از وضعيت موجود كتاب هاي شعر 
گفت: اگر ارزيابي را بر اساس پيشينه اي كه از شعر كهن تا امروز 
داشتيم و سيري كه شعر فارسي طي كرده،  بگذاريم، بايد بگويم كه 
ما با افولي در شعر فارسي روبه رو هستيم ، بخش عمده اي از شعرها 
خالي از عناصر مهمي مثل انديشه، خلاقيت هاي ادبي، حكمت و 
مسائلي انساني است،  اين رنگ و بو، اين عناصر در شعر امروز ديده 
نمي شود، كمرنگ است و نياز به بازنگري دارد،  بايد اين عناصر را 
تقويت كنيم و با رويكرد دقيق تري به شعر فارسي بپردازيم.  دبير 
علمي جشنواره ش��عر فجر ادامه داد:  با اين تفاس��ير از 2 هزار اثر 
ارسالي به دبيرخانه كمتر از 200 اثر كتاب  هايي بودند كه مي شد 
روي آنها بحث و بررسي انجام داد،  ما بقي را به راحتي مي  شد، حذف 
كرد.   وي در پاسخ به اين پرسش كه از ميان همين مجموعه هاي 
اندك چقدر دغدغه هاي اجتماعي در ش��عر امروز نمود و جريان 
داشت،  به نظر مي رسد اغلب آثار ش��اعران دغدغه ها و درونيات 
شاعر است تا اينكه شعر ش��اعر آيينه اي از اجتماع او باشد، گفت: 
اين مسئله كه گروهي از شاعران به موضوعات شخصي و درونيات 
خود توجه دارند،  مختص همه زمان هاست،  معمولاً تعداد اندكي از 
شاعران هستند كه به موضوعات اجتماعي ، سياسي ، رويدادهايي 
كه در جامعه رخ مي دهد ، توجه دارند ، ممكن اس��ت در زماني و 
روزگاري رويدادهاي ويژه اي رخ دهد، بسامد اين شعرها را در برخي 
از سال ها جابه جا كند.  وي گفت: در ميان كتاب هاي داوري شده در 
اين دوره جشنواره عمده شعرها معطوف به امور شخصي و عاطفي 
و بيشتر متوجه منِ شخصي افراد بود،  تعدادي از اشعار نيز انعكاسي 
از رويدادهاي اجتماعي بود، در مجموع بايد بگويم كه وضعيت شعر 

معاصر وضعيت ساكن و بدون تحولي است.

»بچه مردم« به بچه های بهزیستی
اعتماد  به نفس می دهد 

     شعر فجر

     دیدگاه

   معصومه طاهری
امسال جشنواره فجر شگفتي هايي داشت 
كه يك�ي از آنها فيل�م »بچه مردم« اس�ت، 
اما اين فيلم پش�ت پرده هايي دارد كه كنار 
زدن آنه�ا آن را جذاب ت�ر و تأثيرگذارت�ر 
مي كن�د. كلي�د ورود به اين پش�ت  پرده ها 
گفت وگو با دس�ت اندركاران تهيه اين فيلم 
اس�ت. يوس�ف اصلان�ي، مس�ئول خيريه 
بهش�ت ام�ام رضا)ع( اس�ت كه با س�اخت 
»بچ�ه م�ردم« دريچه جدي�دي ب�ر توليد 
محتوا در س�ينماي ايران گش�وده اس�ت. 

    
بچه م�ردم در جش�نواره فجر مورد 
توجه مردم و داوران قرار گرفت. چه 
شد كه تصميم گرفتيد براي ساخت 

اين فيلم اقدام كنيد؟
اين فيلم محصول بيس��ت وچند سال كار با 
بچه هاي بهزيستي است. من دوست داشتم 
شهداي بهزيس��تي را معرفي و آنها را ياور و 
هويت بخش بچه هاي بهزيس��تي اعلام كنم 
تا خودشان را باور داشته باش��ند. روزي كه 
اولين شهيد بهزيستي را پيدا كردم و سر قبر 
او رفتم، اين ايده به ذهنم رسيد كه هر طور 
شده بايد فيلمي ساخته ش��ود تا اين شهيد 
بهزيس��تي به ياري بچه هاي بهزيستي برود 
و به آنه��ا انگيزه و قوت قلب ببخش��د. به اين 
صورت كه مس��ائل اجتماعي و انس��اني اين 
طيف از بچه هاي بهزيس��تي را در قالب يك 
درام عميق به تصوير بكش��د. داستان »بچه 
مردم« هم روايت يك كودك رها شده است 
كه با دنياي سخت و پرچالش روبه رو مي شود 
و مي تواند بازتاب��ي از مش��كلات اجتماعي 
موجود در جامعه باش��د. به ع��لاوه اين فيلم 
با تركي��ب عناصر مختل��ف از جمله زندگي 
ش��خصيت هاي اصلي و ح��وادث پيراموني، 
داس��تاني ملموس و در عين حال تأثيرگذار 
را روايت مي كند ك��ه مي تواند مخاطب را به 

تفكر وادارد. 
روند كار چگونه بود؟

من ط��رح اولي��ه ای را كه در ذهن داش��تم، 
نوش��تم و ارائه كردم. البته يكسري تغييرات 
در آن لحاظ ش��د كه درس��ت هم بود. تمام 
مش��اوره ها و تحقيقات كار در خيريه بهشت 
امام رضا انجام شد. من س��ال هاي 81 تا82 
براي شناخت شهداي بهزيستي به تمام نقاط 
كشور رفته بودم و حدود 85 شهيد بهزيستي 
را شناس��ايي كردم. يادم می آيد آن زمان در 
پيچ شمران توانس��تم تابلويي از اين شهدا را 
نصب كنم و زير آن هم يك مت��ن كوتاه كه 
از وصيتنامه يكي از ش��هداي بهزيستي بود، 
آوردم با اي��ن مضمون كه »اين��ان نه پدري 
داش��تند و نه مادري، مظلومان��ه و غريبانه 
تشييع شدند، هيچ دست عاشقانه اي آنها را 
به خاك نسپرد و هيچ چشمي در سوگ آنها 
نگريست«. اين تابلو محل گريه و بغض خيلي 
از مردم نسبت به ش��هداي غريب بهزيستي 
ش��ده بود تا اينك��ه در برنامه هف��ت يكي از 
منتقدان به آن متن و تابلو اشاره كرد و گفت 
چند س��ال پيش كه تابلو و متن زير را ديدم، 
چيزي نفهميدم تا فيلم »بچه مردم« كه تازه 
فهميدم معني جمله چه بود كه روي من اثر 

گذاشته بود. 
ظاه�راً ماج�راي ازدواج ش�ما هم 

خودش يك فيلم سينمايي است!
بله، مي ش��ود اينط��ور گفت. همس��رم يك 
خبرن��گار بود ك��ه ب��راي تهيه گ��زارش از 
فعاليت هاي من در بهزيس��تي آمده بود، اما 
نكته جالب اينجاس��ت كه موقع ازدواج، من 
30 بچه داش��تم و همس��رم اي��ن موضوع را 
پذيرفت و تا به امروز پا به پاي من در اين مسير 

حضور داشته است. 

محمود، كريمي كارگردان فيلم پيش 
از اين مستند س�از ب�ود و اين توليد 
اولش در ح�وزه نمايش به حس�اب 
مي آيد. به نظرتان س�اختن فيلم با 

يك فيلم اولي ريسك نبود؟
نه، اتفاقاً خدارا ش��كر مي كنم كه او را س��ر راه 
من قرار داد تا فيلم را بس��ازد. محمود كريمي 
از مستندسازهاي باس��ابقه سينماست، با اين 
حال ش��هرتش به ساخت پش��ت صحنه هاي 
برنامه تلويزيوني خندوان��ه برمي گردد. قبل از 
او، من طرح و ايده كار را به چند فيلمساز مطرح 
و شناخته شده داده بودم، آنها دوست داشتند، 
ولي قبول نكردند و گفتند اي��ده خوبي داري، 
اما فروش ندارد و به صرفه نيس��ت. من حتي به 
آنها گفت��م فروش كم برايم مهم نيس��ت، مهم 
بچه هاي بهزيستي و شهداي غريب آن هستند 
كه مي خواهم برايش��ان كاري انجام شود، ولي 
نپذيرفتند تا اينكه نزد محم��ود كريمي رفتم 
و گفتم ي��ك آپارتمان دارم، س��ه باني هم پيدا 
كرده ام، ش��ما نگران پول نباش. خوشحالم كه 
ايش��ان كار را پذيرفت، چون خيل��ي با دقت و 
وسواس كار مي كند و كم فروشي ندارد. كريمی 
توانست 25 سال تجربه مرا در دو ساعت به مردم 
نشان بدهد كه با استقبال خوبي هم مواجه شد. 
به نظر ش�ما »بچه م�ردم« مي تواند 

موج ساز باشد؟
بله، در چند روز اكران جشنواره فجر خوشبختانه 
با اقبال خوبي از سوي منتقدين، رسانه ها و مردم 
مواجه ش��د و متفق القول آن را فيلمي بي نظير 
مي دانس��تند كه ارزش ديدن دارد. انصافاً تيم 
توليد فيلم هم تمام ان��رژي خود را صرف فيلم 
كردند، به طوري كه فيلمب��رداري آن پنج ماه 
طول كش��يد و كار خوبي از آب درآمد. مردم با 
ديدن فيلم هم گريه مي كردند، هم مي خنديدند 

و در آخر هم دو، سه دقيقه دست مي زدند. 
ك�دام بازي ه�ا را بهت�ر و طبيعي تر 

ديديد؟
مامان مهين با ب��ازي گوهرخيرانديش خيلي 
روان و خوب بود. بيشتر مادريارهاي بهزيستي 
همين طور هستند، بدون هيچ چشم داشتي به 
بچه هاي بهزيستي محبت مي كنند. همچنين 
س��كانس ش��هادت در بيمارس��تان هم به دل 
مي نشست، خيلي آن را دوست داشتم. در كل 

بازيگران، خوب شخصيت ها را نشان دادند. 
با توجه به اينكه بيشتر بازيگران افراد 
شناخته شده در حوزه سينما هستند، 

مواجهه آنها با فيلم چگونه بود؟
همه عوامل دلي كار كردند. سيدعلي احمدي 
تهيه كننده يك هزار تومان دستمزد نگرفت و 
گفت اين مس��ئوليت اجتماعي من است. بقيه 
هم همين ط��ور اجتماعي وارد ش��دند. به قول 
محمود كريمي، هزينه ه��اي فيلم در حد يك 

فيلم آپارتماني بود و دستمزد  بازيگران پايين تر 
از ساير پروژه هاي آنها بود و انصافاً مبالغ كمي 

دريافت كردند. 
بهزيستي و كميته امداد هم شما را در 

اين توليد كمك كردند؟
نه، هيچ ارگاني براي فيلم كمك نكرد و من هم 
تمايلي نداشتم كه كمكي كنند، چون در ازاي 
كمك ، دخالت ه��اي زيادي مي كنن��د و توقع 
دارند آرم سازمان هايشان و خدماتي كه دارند، 
نشان داده ش��ود. براي همين نمي خواستم در 
س��اخت فيلم دخالتي صورت گيرد، خود من 
هم دخالت نمي كردم و كار را به محمود كريمي 

سپرده بودم. 
رس�انه هايي چ�ون اينترنش�نال 
انتقادهايي به »بچه مردم« داشتند، 

نظر شما چيست؟
آنها گفته بودند يك خيريه چرا بايد وارد اين 
حوزه شود، خيريه بهشت امام رضا حكومتي 
است! دولتمردان و مس��ئولان بودجه آن را 
تأمين كرده اند، درحالي ك��ه اولاً من در اين 
كش��ور زندگي مي كنم و افتخار دارم ايراني 
هستم. من هرچه دارم از جمهوري اسلامي 
اس��ت و به آن خائن ها ربطي ندارد. ثانياً اگر 
عكس و چيزي از مس��ئولان در سايت است 
دليلي بر حكومتي بودن خيريه نيس��ت، من 
براي حل مش��كلات بچه ها در اي��ن خيريه 
همواره پيگير مسئولان بوده ام و آنها را دعوت 
مي كنم تا گوشه اي از كار را بگيرند كه البته 
بعضي از آنها همراهي مي كنند، بعضي نه. اين 
بيانگر حكومتي بودن خيريه و فيلم نيست. 
اين رسانه ها مي خواستند برچسب سياسي و 

حكومتي به فيلم بزنند، اما موفق نشدند. 
 آيا قصد داريد باز هم در اين زمينه 
سرمايه گذاري كنيد و ورود داشته 

باشيد؟
بله، من 25 سال با اين بچه ها زندگي كرده ام 
و تجربه و شناخت دارم. هدفم همواره هويت 
دادن و تقوي��ت اعتم��اد به نف��س بچه هاي 
بهزيس��تي بوده و اين بار هم مي خواهم روي 
مسئله مهم »فرزندخواندگي« وقت بگذارم 
كه فكر مي كن��م كار خوب��ي از  آب دربيايد. 
به نظرم براي فرهنگ سازي و ارتباط بيشتر 
مردم با بچه هاي بهزيس��تي باي��د كار كرد 
تا مردم بياين��د و بچه ه��ا را ببرند و صاحب 
خانه و خانواده كنند و اين مراكز و خيريه ها 

جمع شود. 
در واقع ش�ما با هزينه كردن در اين 
عرص�ه رس�انه اي مي خواهيد يك 
جنب�ش اجتماع�ي خانوادگ�ي راه 

بيندازيد، درست است؟
بله، در اين راه رسانه خيلي مي تواند كمك كننده 
باش��د. بهش��ت امام رضا خود را مديون رسانه 
براي همراهي مي دان��د. من هرچه دارم در اين 
راه مي گذارم تا نگاه مردم نس��بت به بچه هاي 
بهزيستي و پرورشگاهي تغيير كند و خود بچه ها 
هم بدانند هويتي دارند. شهداي بهزيستي خود 

بيانگر همين مسئله است. 
فكر نمي كنيد »بچه مردم« ش�عاري 

شده است؟
نه، اصلًا، اتفاقاً زندگي واقعي است، نه شعاري. 
فيلم براس��اس داس��تان هاي واقعي از زندگي 
بچه هاي بهزيستي ساخته شده است. بچه هاي 
بهزيستي از نگاه مردم دچار بحران هستند، مثلًا 
بنياد شهيد رفتم تا درباره شهيدي از بهزيستي 
اطلاعات كسب كنم، وقتي به پرونده نگاهي كرد 
ديد نوشته ش��ده به دليل عدم مراجعه والدين 
پرونده مختومه اس��ت. گفتم چ��ون والديني 
نبودند رج��وع كنند، مختومه ش��ده؛ مگر اين 
بچه، براي اين مملكت شهيد نشده و اينها مرا 
واداشت تا هرچه دارم بدهم تا نگاه ها به بچه هاي 

بهزيستي عوض شود. 
براي خ�ود بچه هاي بهزيس�تي هم 

اكران داشتيد؟
قصد داريم براي همه آنها در آينده نزديك اكران 
كنيم ت��ا انگيزه بخ��ش و تقويت كننده روحيه 

بچه ها باشد. 
پي�ام خاص�ي در فيل�م ب�ود ك�ه 

مي خواستيد بيان شود؟
بله، اينك��ه بچه ه��ا را ره��ا نكني��م، حتي در 
س��خت ترين ش��رايط و بحراني ترين لحظات 
زندگي، به هيچ وجه بچه ها را از خانه و خانواده 
دور نكنيم و اينكه حتي كودكان تربيت  ش��ده 
در پرورشگاه ها و محيط هاي غيرخانوادگي هم 
مي توانند با تربيتي مناسب در شرايط جنگي، 
نقشي مثبت ايفا كنند، به گونه اي كه اسم شان 

در ليست شهدا باشد. 

به نظرم براي فرهنگ سازي 
و ارتب��اط بيش��تر م��ردم با 
بچه ه��اي بهزيس��تي بايد 
كار كرد ت��ا م��ردم بيايند و 
بچه ها را ببرن��د و صاحب 
خانه و خان��واده كنند و اين 
مراكز و خيريه ها جمع شود

جبلي خبر داد
پخش پایتخت ۷ بعد از شب هاي قدر

رئيس صدا و سيما گفت: پايتخت 7 بعد از ليالي قدر از سيما 
پخش مي شود. 

  پيمان جبلي در حاشيه جلس��ه هيئت دولت در جمع خبرنگاران  
گفت: برنامه هاي پر مخاط��ب مثل »محف��ل« و »زندگي پس از 
زندگي« كه س��ال هاي قبل هم بودند، در ماه رمضان امس��ال نيز 
ادامه مي يابد.  وي با اشاره به تلاقي ليالي قدر و نوروز 1۴03 گفت: 
با ش��روع ماه رمضان، دو برنامه طنز از سيما پخش مي شود، اما به 
دليل همزماني شب هاي قدر و عيد نوروز تنظيم برنامه هاي ملي و 
مذهبي مقداري سخت مي شود كه تلاش مي كنيم هر دو مناسبت 
به بهترين شكل برگزار شوند. با پايان ليالي قدر برنامه هاي طنز از 
جمله پايتخت ۷ پخش مي شود.  جبلي همچنين با اشاره به آخرين 
وضعيت خبرنگار ربوده شده صدا و سيما در غزه  گفت: خبرنگار ما 
آقاي نضال عليان اهل غزه هستند و ماه ها براي صدا و سيماي ايران 
در غزه كار كردند و همچنان هم در بازداشت هستند.  رئيس صدا و 
سيما با اشاره به برنامه هاي سيما با موضوع يوم الله 22 بهمن  گفت: 
توليد برنامه هاي مختص يوم الله 22 بهمن علاوه بر خود  سيما در 
خانه توليدات جوان نيز انجام شد. اين اقدام كاملًا جديد بود.  رئيس 
سازمان صدا و سيما در ادامه با اشاره به برنامه هاي در دست توليد  
گفت: سريال سلمان فارسي با نظم و انضباط در حال تصويربرداري 
است. در حال حاضر تيم توليد در شهرك غزالي مشغول كار است 
و پس از آن، به شاهرود مي روند. س��ال آينده »فصل ايران« تمام 
خواهد شد و سال 1۴05 توليد »فصل حجاز« آغاز مي شود. با توجه 
به تعدد لوكيشن ها و پايان فصل ايران، سال 1۴0۴ براي تيم توليد 
سال سخت و پر چالش��ي خواهد بود.  جبلي ادامه داد: همزمان با 
پخش سريال در سال 1۴05 »فصل حجاز« نيز وارد خواهد شد و در 
نهايت، فصل هاي ايران، حجاز و بيزانس به اتمام خواهد رسيد. كار 
با سرعت و دقت پيش مي رود و اميدواريم پخش سريال با كيفيت 

عالي در سال آينده آغاز شود. 
----------------------------------------------------

آغاز اكران نوروزي سينماها از ۸ اسفند
دبير شوراي صنفي نمايش خبر داد، اكران نوروزي از هشتم 

اسفندماه آغاز مي شود. 
 همايون اس��عديان در گفت وگويي با ايسنا بيان كرد: با توجه به 
اينكه آخرين روزهاي تعطيلات نوروزي يا عيد فطر و پايان ماه 
رمضان همزمان است، اكران نوروز و اكران عيد فطر با هم تركيب 
مي شوند و همانند سال هاي گذشته دو فهرست كاملًا متفاوت 
در اكران نخواهيم داشت.  او افزود: از چهارشنبه هشتم اسفندماه 
اكران نوروزي با نمايش هش��ت فيلم جديد آغاز خواهد ش��د و 
اكنون بر اساس تقاضاهايي كه براي اكران وجود دارد،  در حال 
بررسي هس��تيم تا فيلم هاي نوروزي معرفي شوند.  پيش بيني 
مي شود در اكران نوروزی، دو فيلم كمدي روي پرده روند و اگر 
قرار باش��د چيدمان متنوعي از ژانرها در نظر گرفته شود، حتماً 
فيلم اجتماعي، كمدي و دفاع مقدسي هم در اين اكران گنجانده 
خواهند ش��د. از ميان فيلم هاي جش��نواره امس��ال هم شنيده 
مي شود »رها« كه جايزه بهترين فيلم اول جشنواره را گرفت، از 

متقاضيان جدي براي اكران نوروزي است.
----------------------------------------------------

 ردپاي درویش عبدالمجيد و گلستانه 
در جشنواره تجسمي فجر

نمايش�گاهي از آث�ار دروي�ش عبدالمجي�د طالقان�ي 
و علي اكب�ر گلس�تانه در بخ�ش جانب�ي هفدهمي�ن 
جش�نواره تجس�مي فج�ر ب�ه نماي�ش در مي آي�د. 
۴0 اثر خوشنويس��ي شكس��ته نس��تعليق متعلق ب��ه درويش 
عبدالمجيد طالقاني و علي اكبر گلستانه در بخش »گنجينه ها« ي 
هفدهمين جشنواره تجسمي فجر به نمايش گذاشته خواهد شد.  
گفتني است، درويش عبدالمجيد مهراني طالقاني، خوشنويس، 
شاعر و عارف قرن دوازدهم ايران است. عبدالمجيد در جواني به 
قزوين رفت و پس از يادگيري اصول اوليه خوشنويسي به اصفهان 
مهاجرت كرد. وي متخلص به »مجيد« بود و از نوابغ خوشنويسي 
خط شكسته  نستعليق در تاريخ خوشنويسي ايران به شمار مي رود.  
علي اكبر حسني حسيني معروف و ملقب به سيد گلستانه نيز از 
خوشنويس��ان صاحب نام و از س��رآمدان خط شكسته نستعليق 
در قرن س��يزدهم هجري است. سيد گلس��تانه از شيوه درويش 
عبدالمجيد در شكسته نستعليق پيروي مي كرد. او اقلام مختلف 
شكسته از خفي و جلي را خوشنويسي كرد و داراي آثاري بسيار 
ممتاز است.  اين نمايش��گاه از روز 2۴ بهمن ساعت 1۶ در موزه 

خوشنويسي افتتاح شد و تا 8 اسفند برپا خواهد بود. 
----------------------------------------------------

ليندا كياني بازیگر »ترور« شد
ليندا كياني ب�ه دور تازه اج�راي نمايش »ترور« پيوس�ت. 
 در آستانه س��ومين دور اجراي تئاتر »ترور«، ليندا كياني برنده 
س��يمرغ بهترين بازيگر نق��ش مكمل زن در چهل و س��ومين 

جشنواره فيلم فجر به اين پروژه پيوست. 
»ترور« قرار است 2 و 3 اسفند در سالن بلك باكس ايران مال روي 
صحنه برود و از پنجم اسفند به مدت 10 شب اجرايي محدود در 
سالن اصلي تئاتر شهر داشته باشد.  اين اثر به كارگرداني ابراهيم 
اميني و تهيه كنندگي علي محمد حسام فر كه پس از ۴3 اجرا در 
تماشاخانه ايرانشهر تهران و 30 اجرا در شش شهر ايران، با 2۴ 
هزار تماش��اگر يكي از پرمخاطب ترين نمايش هاي 1۴03 بود، 
يك درام دادگاهي است كه بر اساس نمايشنامه اي به همين نام 
اثر فرديناند فون شيراخ وكيل و نمايش��نامه نويس آلماني روي 
صحنه مي رود و به عنوان يكي از آثار بحث برانگيز معاصر، تاكنون 
در بيش از 30 كشور جهان روي صحنه رفته است.  ليندا كياني 
بازيگر تازه »ترور«، در روزهاي گذشته سيمرغ بلورين بهترين 
بازيگر نقش مكمل زن را براي بازي در فيلم »1۹۶8« از چهل و 

سومين جشنواره فيلم فجر دريافت كرده است. 

    دیده بان

گفت وگوي »جوان« با سرمايه گذار  فيلم موردپسند مردم در جشنواره فجر
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